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کیوان کثیریان منتقد سینما از جای خالی فرهنگ در 
مناظره ها گفت

حمایت از خانه نشین ها!

همدلی|کیوان کثیریان منتقد سینما و نویسنده درباره 
نگاه نامزدهای انتخابات به مقوله فرهنگ در مناظره های 
پخش شده از تلویزیون، گفت: اینکه ما چه دوست داریم 
و چه می خواهیم یک بحث اســت اما بحث مهم تر این 
اســت که اصلاً نامزدها در حوزه فرهنگ و هنر چقدر به 
هر حوزه ای اشراف دارند؟ برای ما مهم است که فرهنگ 
اولویت هرکسی باشد که می خواهد کشور را اداره کند. اما 
ظاهراً در بیشتر مواقع چنین چیزی نبوده و نیست. گویی 
برای مسئولان، فرهنگ فقط تزئینی است.او اضافه کرد: 
برای من و خیلی ها مهم است کسی که می خواهد رئیس 
جمهور شــود بگوید آخرین بار چه فیلمی دیده است یا 
چه کتابی خوانده اســت و اصلاً تئاتر رفته است یا خیر. 
ممکن اســت نامزدها معتقد باشند تئاتر به درد رئیس 
جمهور نمی خورد و در نتیجه گاهــی وزیرانی انتخاب 
می کنند که تســلط و آگاهی لازم را در حوزه فرهنگ و 
هنر ندارند. از این ندانســتن ها و تسلط نداشتن به هنر 
سوءاستفاده می شود و بعد گاهی کســانی دور آن ها را 
می گیرند که قبل تر یا آزمــون خوبی پس نداده اند و یا 
اصلاً در فضای هنر نیستند و یا برعکس افراد فرصت طلبی 
هستند و می دانند چون فرهنگ در اولویت رئیس جمهور 
نیســت، هرکاری که در فضای تجسمی، سینما، تئاتر و 
… بخواهند، می کنند.کثیریــان با بیان اینکه فرهنگ 
انگار جزو اولویت ها نیســت، گفت: متأسفانه نامزدها در 
میزگرد فرهنگی هم که می نشــینند باز هم از سیاست 
حرف می زنند. حتی در میزگرد فرهنگی هم بیشــتر به 
جنبه عمومی فرهنگ نگاه می شــود و همانطور که در 

مناظره های قبلی دیدیم درباره هنر هیچ صحبتی نشد.
او درباره اینکه چقدر می توان در یک مناظره ۲ ســاعته 
به حوزه های کلان هنر پرداخت، اظهار کرد: بالاخره باید 
چند جمله در برنامه ۲ ساعته ای که پخش می شود به هنر 
بپردازند. اما مساله این است که الان هنر اولویت نیست 
و بدتر از آن برای مردم هم متأسفانه اولویت نیست چون 
جیب شان خالی اســت و نمی توان از کسی که جیبش 

خالی است انتظار داشت دغدغه اش تئاتر و سینما باشد.
کثیریان در بخش دیگر صحبت هایش با اشاره به ضرورت 
اهمیت فرهنگ بیان کرد: در دور قبل برخی نامزدها نشان 
دادند که برای شان فرهنگ و اخلاق هم مهم نیست چون 
سخنانی گفتند که در آنها دروغ و اتهام زنی بود و صداقتی 
وجود نداشت.او درباره سوالش از نامزدها در همین زمان کم 
مناظره ها تصریح کرد: نامزدها بیان کنند که فیلم مورد علاقه 
شأن چیست؟ آیا تئاتر دیده اند؟ این برای کسانی که دغدغه 
شأن کتاب و هنر و سینماســت مهم است. اهل فرهنگ 
شاید بخواهند بر این اساس تصمیم بگیرند. در همین زمان 
کم دوســت دارند بدانند این نامزدها اصلاً موسیقی گوش 
می کنند؟ تا حالا گالری رفته اند؟ نامزدها بگویند فرهنگ 
چه اولویتی برایشان دارد و کجای زندگی شان است؟ تا به 
حال گیم بازی کرده اند که می خواهند در این باره تصمیم 
گیر باشند. اینها در ظاهر موضوعات کلان نیست ولی حتماً 
به همان اندازه اهمیت دارد و برخی مردم بر همین اساس 
می توانند به شناخت برسند.این منتقد سینما درباره دیگر 
ســوال خود از نامزدها عنوان کرد: دوست دارم بدانم نظر 
نامزدها درباره ممیزی و نظارت در فرهنگ و هنر چیست؟ 
مشکل اصلی ما این است که هنرمند نمی تواند به راحتی 
حرفش را بزند در حالی که نقد، در دل خلق اثر هنری است 

و هنرمند باید بتواند با هنرش هر حرفی را بزند.

سعید مقیسه رئیس سازمان ساترا:
دریافت هزینه از کاربر شفاف می شود

همدلی| رئیس سازمان ساترا درباره وضعیت نامشخص 
درآمدزایی در سکوها بیان کرد که اولویت ساترا شفاف 
سازی سکوها برای کاربرانشان درباره این مدل درآمدزایی 
است.سعید مقیسه رئیس سازمان ساترا درباره تبلیغات 
پلتفرم ها که در قبل و میان ســریال ها پخش می شود و 
ســاز و کاری که قرار است برای حقوق کاربران در نظر 
گرفته شود، بیان کرد: اینکه تبلیغ آوردن وسط سریال 
قانونی اســت یا خیر نیاز به دقت های حقوقی دارد.او با 
اشاره به مدل های درآمدزایی پلتفرم ها که تبلیغات یکی 
از آنهاســت، عنوان کرد: مدل های درآمدزایی ســکوها 
لزوماً دریافت اکانت نیســت؛ عده ای محل درآمدشــان 
ترافیک است، عده ای تبلیغات است، عده ای با اکانت و یا 
فروش محتوای درون برنامه است. عده ای هم همین که 
ویژندشان دیده شود برایشان کفایت می کند و درنهایت 
انواع مختلفی نســبت به مدل تبلیغاتی وجود دارد که 
مبتنی بر هر مدلی، رفتار سکو با کاربر هم متفاوت است.

رئیس ساترا با اشــاره به قرارداد تعریف شده میان یک 
سکو و کاربرانش درباره حقوق کاربران تصریح کرد: این 
قرارداد تعیین کننده میزان اختیار آن سکو در نوع ارائه 
محتواســت. البته قبول دارم که ما هم باید یک ســری 
قوانین کلی وضع کنیم که مانع شود تا سکویی حقوق 
کاربــر را رعایت نکند. مهمترین کاری که در این زمینه 
اولویت خواهیم داد شفاف سازی مالی یا آن چیزی است 
که کاربر پرداخت می کند. کاربر گاهی پول نداده اســت 
اما نمی داند که از ترافیک او هزینه می شــود. این شفاف 
سازی ها اولویت ماست.مقیسه اضافه کرد: به طور مثال 
اگر ســکویی اعلام کرد که من حق اشــتراک بیشتری 
می گیرم اما نسخه اچ دی نشان می دهم کاربر باید بداند 
آن نسخه ای که می بیند اچ دی است یا خیر یا در گوشی 
تلفن همراهش چقدر می تواند از این مزیت استفاده کند. 
زمانی هم ممکن است خود کاربر راغب باشد حق اشتراک 
کمتری بپردازد اما میان سریال تبلیغ ببیند. مساله این 
است که برای ما مشخص شدن این نکات مهم است که 
شفاف سازی شود.رئیس ساترا درباره مصادیق این شفاف 
سازی یادآور شد: به این ترتیب هم کاربر به خوبی متوجه 
می شود چه سکویی چه ویژگی هایی دارد و هم بین سکو 
و وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعات قرار مشــخصی 
شکل می گیرد که بدانند چه سهمی از ترافیکی که ایجاد 
می شود به سکو برمی گردد یا چقدر حق دارد به تولید 

کننده بپردازد.

همدلی| مرشد محسن میرزاعلی در توضیح 
چرایی اســتفاده از ادبیات کهن در تولیدات 
تئاتری و سینمایی گفت: همانگونه که باید 
بــه پدر و مادرمــان احتــرام بگذاریم چون 
ریشه و اصالت و هویت ما از آنان سرچشمه 
می گیــرد، نیاز داریم تا بــه منابع فرهنگی 
مان رجوع کنیم. ما ایرانی هســتیم و دارای 
تمدن و هویت مشخص و معین و مردمانی با 
جغرافیا و زبان و گویشی که بی نظیر است. 
آنچه از استادانی که سالیان طولانی در مورد 
کشــور عزیزمان تحقیق و تفحص کرده اند، 
تلمذ کرده ام این اســت که آنقدر پیشــینه 
ما کهن اســت که ملتی به گرد پایمان هم 

نمی رسد.
این شــاهنامه خــوان افزود: غنــی بودن و 
سرآمدی فرهنگی ایرانیان در همیشه تاریخ 
وجود داشــته اســت. ایرانیان همواره و در 
همه چیز درجه یک بوده اند؛ از پوشــش و 
خوراک و فرهنگ گرفته تا ســایر موضوعات 
اما این موضوع امروز تحت الشــعاع تهاجم 
و هجمه های فرهنگی نســبت به جوانان ما 
قرار گرفته است. امروز هجمه ها می خواهند 
جوانــان ما را به کی پاپ و بی تی اس و … 
ترغیب کرده و به سوی کشوری که ۳۰ سال 
است اسم خودش را مطرح کرده است سوق 

داده و از هویت خود فراری دهند.
به روزترین ابیات، ادبیات و داستان ها 

او ادامــه داد: به همین دلیل چون دشــمن 
هویت ما را هــدف قرار داده اســت باید در 
سنگری برویم که مبلغ فرهنگ ایرانی باشیم. 
لازم و ضروری اســت که ما به سمت هویت 
خودمــان بازگردیم چون باید بــرای آینده 
قوی تر و غنی تر شــویم. موضوعات مورد نیاز 
امروز ما در شاهنامه هست و این موضوعات به 
قلم فردوسی و از زبان ایرانیان مطرح می شود.

میرزاعلی در باب به روز بودن مضامین شاهنامه 
تصریح کرد: زمانی محققان جمع شدند که چه 
کسی گوی سبقت را از نویسندگان جهان ربوده 
است؟ برخی گفتند شکسپیر، برخی گفتند هومر 
اما نزدیک به ۶۰ درصد گفتند حکیم ابوالقاسم 
فردوســی؛ چرا که اگر شکسپیر، هومر یا دانته 
متنی را نوشته اند آن متن برای زمان خودشان 
بوده است و اگرچه در جاهایی گریز به آینده هم 
زده اند اما شاهنامه حکیم فردوسی به روزترین 
ابیات، ادبیات و داستان ها را دارد. وقتی در ابیات 
شاهنامه شنا می کنید احساس می کنید او همین 
امروز پای تلویزیون نشسته یا صفحه اینستاگرام 
و تلگــرام و واتس اپ را باز کرده و از فیس بوک 
آگاهــی دارد و همه جهان را می بیند و آن جام 
جمی که در اختیار جمشید هست، به سان یک 
گوی در اختیار حکیم فردوسی قرار دارد و او بر 

مبنای آن می سراید.
او ادامه داد: شــاید داستان ضحاک ماردوش 
که مغز سر جوان ها را خوراک خود می کند، 
افسانه به نظر برسد اما حتی چنین داستانی 
هم امروز جای بحث دارد. امروز هم می بینیم 
که چگونه اهریمن در همین فضای مجازی 
مغز جوانان را در کنترل دارد یا مواد مخدری 
که جوانان مصرف می کنند چگونه مغز آنان 

را خالی کرده و خوراک اهریمن می سازد.
میرزاعلــی عنوان کرد: فردوســی این قصه را 
هزار و اندی سال پیش سروده است اما تعبیر 

امروزین قصه ضحاک مــاردوش تمام جوانان 
پاک ســیرتی هســتند که اهریمن آنان را در 
کنترل خود دارد و جلوی رســیدن آنان را به 
رســتگاری و نور می گیرد. هفت خان رستم، 
هفت خان اســفندیار، نبرد رستم و اشکبوس، 
تولــد زال و … همــه قصه های شــاهنامه 
فردوســی، مضامینی به روز هستند که تاریخ 

مصرف ندارند.
این هنرمند نقال و پرده خوان تصریح کرد: وقتی 
فردوسی می گوید »ز روز گذر کردن اندیشه کن 
/ پرستیدن دادگر پیشه کن / به نیکی گرای و 
میازار کس / ره رستگاری همین است و بس« 
این مضمون بدون تاریخ مصرف است و این دو 
بیت را هزار سال دیگر هم بگذارید وسط باز هم 

معنای حال حاضر خود را دارد.
او در توضیح چگونگی ارائه مضامین شاهنامه 
به شــکلی که برای مخاطــب امروز جذاب 
باشد، تاکید کرد: هنر یعنی زیبا سخن گفتن 
و زیبا به تصویر کشیدن. هدف هنرمند باید 
رشــد و تعالی مخاطبان باشد. تخصص یک 
نقاد و نویســنده و بازیگر زیبایی بیان است 
که مطلــب را با بیان زیبا، آواز و ســاز زیبا 
نواختــن به بیننده منتقل کنــد. در نتیجه 
زیبایی شناســی مطلب مهم است و این که 
آیا خروجی اثر منتج به رشد و تعالی رسیدن 
مخاطب است؟ وقتی وارد نمایش می شویم 
باید به خدا برســیم و اگــر این هدف انجام 
نشود خروجی کامل نیســت. بر این اساس 
نتیجه گیری داستان اهمیت دارد چنان که 
منتقدان در عرصه تمامی هنرها همیشــه از 

این خروجی و اثرگذاری حرف می زنند.
این شــاهنامه خوان گفت: نــو بودن نکته 
دیگری است که مضمون را جذاب می کند؛ 
نو بودن یعنی بازتاب دادن مسائل به یاری 
امکانــات روز. امروز جوانان خوش ذوقی در 
عرصه های مختلف می درخشند و می بینیم 
که در فضای مجازی و تئاتر و سایر عرصه ها 
نو بودنشــان در نوع بیانشان است که مورد 
اقبال است و این شــیوه بسیار مهم است. 
شیوه بیان مسائل روز هر سی یا چهل سال 
عوض می شود و مهم است که به این دقت 

کنیم.

آموزه های شاهنامه و مباحث هویتی در 
آثار نمایشی

میرزاعلــی با اشــاره به اثر قبلی حســین 
پارسایی که با اقتباس از شاهنامه اجرا شد، 
گفت: کار قبلی آقای پارسایی یعنی »هفت 
خان اسفندیار« مورد استقبال قرار گرفت. در 
نتیجــه تولیداتی از جنس یک اثر صحنه ای 
از شــاهنامه چون »هفت خان اســفندیار« 
یا »رستم و ســهراب« می توانند به صورت 
مقطعی با به کارگیری آموزه های شــاهنامه 
و زنده کردن مباحث هویتی اثر بخشــی و 
اثرگذاری خوب خود را داشــته باشند. برای 
اثرگــذاری غیرمقطعی چنین گنجینه هایی، 
باید هدف کوتاه مدت و بلند مدت مشخص 
شــود مانند همین برنامه هــای روایت گری 
شاهنامه که می توانند در گعده های مختلف 
خاص در دانشگاه ها، مدارس، فرهنگسراها و 
… محقق شوند. فردوسی می گوید: »ز دانا 
بپرسید پس دادگر / که فرهنگ بهتر بود یا 
گهر؟ / چنین داد پاســخ بدو رهنمون / که 
فرهنگ باشــد ز گوهر فــزون / که فرهنگ 
آرایش جان بود / ز گوهر سخن گفتن آسان 
بود«. فرهنگ چیزی اســت که در سرتاسر 
شــاهنامه تلاش می شــود تا منتقل شود و 
فردوسی می کوشید تا بگوید ای ایرانی و ای 

انسان فرهنگ داشته باش.

او ادامه داد: نکته اینجاســت که صرف کار 
هنری پوشــش نیست و به نوع تفکر وابسته 
اســت. در این مفهوم نه تنها بدن انسان که 
روح انسان هم چشم دارد و چشمِ روحِ انسان 
اندیشه و خرد اوست. پس نکته فردوسی این 
است که انسان بیاندیش؛ هرلحظه بیاندیش.

میرزاعلــی در پاســخ به این پرســش که 
مهم ترین پند قصه رستم و سهراب چیست، 
گفت: همواره دشمنی هست که نمی گذارد 
ایرانیان همدیگر را بشناسند و فردوسی آن 
زمان با طرح قصه رســتم و سهراب و نقش 
افراســیاب در این کارشکنی این مضمون را 
به ما گوشــزد کرده است. این داستان امروز 
هم صادق است و افراسیاب امروز ما دشمنان 
ایران و ایرانیان هســتند کــه می توانند در 
هرجایی باشــند و حتی به بدنه حکومت و 
دولت یا در میان مردم نفوذ کرده باشــند و 
نقش هومان و بارمان را ایفا کنند و نگذارند 

ایرانیان خودشان را بشناسند.
»نبرد رســتم و ســهراب« دومین نمایشی 
اســت که حسین پارســایی پس از »هفت 
خان اســفندیار« با اقتباسی آزاد از شاهنامه 
حکیم ابوالقاسم فردوسی روی صحنه خواهد 
بــرد. این نمایش با حضــور بازیگرانی چون 
امیر آقایی، ســینا مهراد و الناز شاکردوست 

تابستان امسال اجرا می شود.

مرشد میرزاعلی؛ شاهنامه خوان باسابقه کشورمان: 

داستان های شاهنامه تاریخ مصرف ندارند
رویداددریچه


